
Protokół 
z XLI Sesji Rady Gminy  

z dnia 28 maja 2014r. 
 

Posiedzenie  rozpoczął o godzinie 16:15 Przewodniczący Rady Gminy Pan Henryk Lesiński, 
który stwierdził, że sesja jest prawomocna ze względu na quorum. 
W sesji udział wzięli radni: 
Marek Borowczyk 
Jarosław Bytniewski 
Rafał Drzewiecki 
Katarzyna Kosmowska 
Tadeusz Lammel 
Henryk Lesiński 
Tomasz Maćkowiak 
Jan Rajchelt 
Krzysztof Socha 
Andrzej Szymczak  
Łukasz Szymczak 
Krzysztof Świątczak 
Sławomir Urbaniak 
Aleksandra Wojciechowska 
oraz sołtysi: 
Jolanta Fludra 
Bożena Karolczak 
Czesław Książkiewicz 
Stanisław Lesiński 
Jan Mąderek 
Halina Michalak – Szczepaniak 
Eugeniusz Nowicki 
Ferdynand Nowicki 
Mirosława Rutkowska 
Grzegorz Siwek 
Mieczysław Tomkowiak 
a także: 
Bogdan Kemnitz  - Wójt Gminy  
Genowefa Przepióra  - Zastępca Wójta/Sekretarz Gminy  
Mirosława Nowak  - Skarbnik Gminy  
Anna Woźniak - Tyczka - Radca Prawny  
Wicedyrektor Zespołu Szkół w Kleszczewie – Lucyna Adamek - Egiert 
Dyrektor Zespołu Szkół w Tulcach – Grzegorz Stachowiak 
Kierownik Ośrodka Pomocy Społecznej – Mirosława Radzimska  
p.o. Dyrektora Zakładu Komunalnego – Marek Jabłoński 
Dyrektor Gminnego Ośrodka Kultury i Sportu – Michał Żelazek 
Eugeniusz Sierański – Komendant Komisariatu Policji w Kórniku 
Hubert Haegenbarth – Naczelnik Wydziału Prewencji KMP w Poznaniu 
 

Przewodniczący poinformował, że wszyscy radni otrzymali porządek obrad wcześniej  i nie 
ma propozycji wprowadzenia do niego zmian. W związku z powyższym zarządził głosowanie w 
sprawie przyjęcia porządku obrad. 
W chwili głosowania na sali obecnych było 14 radnych. 
Za przyjęciem porządku obrad głosowało 14 radnych. 
Przeciw głosowało 0 radnych. 

 



Od głosu wstrzymało się 0 radnych. 
 
Porządek obrad przedstawiał się następująco: 
1. Otwarcie. 
2. Interpelacje radnych. 
3. Przyjęcie protokołu z obrad z  poprzedniej Sesji. 
4. Sprawozdanie z wykonania uchwał podjętych na ostatniej Sesji.  
5. Absolutorium dla Wójta Gminy za 2013r. 

1) rozpatrzenie sprawozdanie z wykonania budżetu gminy za 2013r., 
2) rozpatrzenie sprawozdania finansowego za 2013r.,  
3) przedstawienie opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej w Poznaniu  o sprawozdaniu  z 

wykonania budżetu gminy za 2013r. wraz z informacją o stanie mienia jednostki samorządu 
terytorialnego, 

4) dyskusja, 
5) podjęcie uchwały w sprawie zatwierdzenia sprawozdania finansowego wraz ze 

sprawozdaniem z  wykonania budżetu gminy za 2013r. , 
6) przedstawienie wniosku Komisji Rewizyjnej w sprawie absolutorium, 
7) przedstawienie opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej w Poznaniu  o wniosku Komisji 

Rewizyjnej, 
8) dyskusja, 
9) podjęcie uchwały w sprawie absolutorium dla Wójta Gminy za 2013r. 

6. Podjęcie uchwały w sprawie zatwierdzenia rocznego sprawozdania finansowego Gminnego 
Ośrodka Kultury i Sportu w Kleszczewie. 

7. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały budżetowej  na 2014r.  
8. Informacja przewodniczących komisji o tematyce posiedzeń. 
9. Sprawozdanie z działalności Wójta w okresie międzysesyjnym. 
10. Zapytania i wolne wnioski. 
11. Zakończenie. 
 
Ad. 2 porządku posiedzenia 

Radni nie zgłosili interpelacji. 
 
Ad. 3 porządku posiedzenia 

Przewodniczący Lesiński poinformował, że do protokołu żaden z radnych nie zgłosił uwag. 
W związku z powyższym członkowie rady przeszli do głosowania nad jego przyjęciem.  
W chwili głosowania na sali obecnych było 14 radnych. 
Za przyjęciem protokołu głosowało 14 radnych. 
Przeciw przyjęciu protokołu głosowało 0 radnych. 
Od głosu wstrzymał się 0 radny. 
 
Ad. 4 porządku posiedzenia 

Sprawozdanie z wykonania uchwał podjętych podczas XL Sesji Rady Gminy przedstawiła 
Pani Sekretarz i stanowi ono załącznik do niniejszego protokołu. 
 
Ad. 5 porządku posiedzenia 

Przewodniczący Lesiński przeszedł do kolejnego punktu posiedzenia - absolutorium  dla Wójta 
Gminy Kleszczewo za 2013r. 

1. Rozpatrzenie sprawozdania z wykonania budżetu gminy za 2013r. 

 



Pani Skarbnik przedstawiła wykonanie budżetu gminy za 2013r. Radni wcześniej otrzymali 
materiały dotyczące wykonania budżetu obejmujące: 
- zestawienie tabelaryczne wykonania budżetu w szczegółowości do paragrafów,  
- wykonanie budżetu część opisową,  
- wykonanie dochodów i wydatków związanych z realizacją zadań z zakresu administracji 
rządowej i innych zadań zleconych gminie odrębnymi ustawami za 2013r.,  
- zmiany w planie wydatków na realizację programów finansowanych z udziałem środków, 
o których mowa w art. 5 ust. 1 pkt. 2 i 3 ustawy  o finansach publicznych dokonywane w 
2013r.,  
- informację o stanie mienia komunalnego Gminy Kleszczewo na dzień 31.12.2013r.,  
- informacje o stopniu realizacji programów wieloletnich na dzień 31.12.2013r.,  
- wykonanie wydatków na projekty realizowane w ramach Funduszu So łeckiego. 
Materiały dotyczące wykonania budżetu za 2013r. zostały sporządzone na podstawie 
następujących sprawozdań: Rb-27S, Rb-28S, Rb-NDS, Rb-N, Rb-UN, Rb-Z, Rb-UZ, Rb – 
30S, Rb – 34S, Rb – ST, Rb – PDP, Rb - 50. 
Wykonanie budżetu zostało szczegółowo omówione podczas wspólnego posiedzenia 
Komisji Rady Gminy w dniu 19 maja 2014r. 
 

2. Rozpatrzenie sprawozdania finansowego za 2013r. 
Pani Skarbnik przedstawiła informację dotyczącą następujących sprawozdań finansowych 
za 2013r.: 
- skonsolidowany bilans jednostki samorządu terytorialnego, 
- bilans z wykonania budżetu państwa, jednostki samorządu terytorialnego, 
- bilans jednostki budżetowej i samorządowego zakładu budżetowego, 
- rachunek zysków i strat jednostki, 
- zestawienia zmian w funduszu jednostki.  
Sprawozdania finansowe zostały radnym wcześniej przekazane i szczegółowo omówione 
podczas wspólnego posiedzenia komisji.  
Pan Wójt przedstawił wykonanie budżetu w formie prezentacji multimedialnej.  
 

3. Przedstawienie opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej w Poznaniu o sprawozdaniu   
z wykonania budżetu Gminy za 2013 wraz z informacją o stanie mienia jednostki 
samorządu terytorialnego. 
Przewodniczący Lesiński przedstawił Uchwałę nr SO-0954/29/16/2014 Składu 
Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Poznaniu z dnia 11 kwietnia 2014r. w 
sprawie wyrażenia opinii o sprawozdaniu z wykonania budżetu Gminy Kleszczewo za rok 
2013 wraz z informacją o stanie mienia jednostki samorządu terytorialnego. 
 

4. Dyskusja 
Przewodniczący otworzył dyskusję nad sprawozdaniem z wykonania budżetu gminy i 
sprawozdaniem finansowym.  
Radny Drzewiecki zapytał dlaczego dotacja dla przedszkola w Ziminie ujęta została w 
dwóch różnych rozdziałach? 
Pani Skarbnik wyjaśniła, że w 2013r. „zerówka” traktowana była jako przedszkole, a dzieci 
młodsze jako oddział przedszkolny. W roku bieżącym podział ten nie jest już stosowany i 
dotacja przekazywana jest na oddział przedszkolny przy Szkole Podstawowej w Ziminie. 
Radny Drzewiecki poprosił o wyjaśnienie zmian w stanie mienia komunalnego gminy w 
części dotyczącej gruntów rolnych oddanych w użytkowanie nauczycielom i do dyspozycji 
sołectw. Radny zapytał czy zmiany stanów oznaczają sprzedaż gruntów? 
Pani Skarbnik wyjaśniła, że zmniejszenie o 0,6351ha stanu gruntów rolnych oddanych w 
użytkowanie nauczycielom wynika z ich przeniesienia do ewidencji terenów budowlanych 

 



niezabudowanych (boisko w Komornikach), natomiast zmniejszenie o 0,1390ha w pozycji 
grunty rolne oddane do dyspozycji sołectw oznacza zbycie. 
Ponieważ podczas wspólnego posiedzenia komisji  w/w sprawozdania zostały szczegółowo 
omówione radni nie mieli więcej pytań i uwag. 
 

5. Podjęcie uchwały w sprawie zatwierdzenia sprawozdania finansowego wraz                    
ze sprawozdaniem z wykonania budżetu gminy za 2013r. 
Przewodniczący Lesiński przedstawił projekt Uchwały Nr XLI/303/2014 w sprawie 
zatwierdzenia sprawozdania finansowego wraz ze sprawozdaniem z wykonania budżetu 
gminy za 2013r., następnie przeszedł do głosowania. 
W chwili głosowania na sali znajdowało się 13 radnych. 
Za przyjęciem uchwały głosowało 13 radnych. 
Przeciw głosowało 0 radnych. 
Od głosu wstrzymało się 0 radnych. 
Uchwała nr XLI/303/2014 została jednogłośnie podjęta i stanowi załącznik do protokołu. 
 

6. Przedstawienie wniosku Komisji Rewizyjnej w sprawie absolutorium. 
Przewodniczący Komisji Rewizyjnej, radny Jan Rajchelt przedstawił wniosek Komisji 
Rewizyjnej wraz z uzasadnieniem o udzielenie absolutorium Wójtowi Gminy  za 2013r. 
 

7. Przedstawienie opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej w Poznaniu o wniosku 
Komisji Rewizyjnej. 
Przewodniczący Lesiński przedstawił Uchwałę nr SO-0955/33/16/2014 Składu 
Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Poznaniu z dnia 20 maja 2014r. w 
sprawie wyrażenia opinii o wniosku Komisji Rewizyjnej Rady Gminy Kleszczewo w 
sprawie udzielenia absolutorium Wójtowi Gminy Kleszczewo za rok 2013. 
 

8. Dyskusja. 
Przewodniczący Lesiński otworzył dyskusję nad wnioskiem Komisji Rewizyjnej  w sprawie 
absolutorium dla Wójta Gminy za 2013r. oraz opinią Regionalnej Izby Obrachunkowej w 
Poznaniu  w sprawie opinii o wniosku Komisji Rewizyjnej w sprawie udzielenia 
absolutorium.  
Pani Skarbnik poinformowała, że w uchwale Składu Orzekającego Regionalnej Izby 
Obrachunkowej w sprawie wyrażenia opinii o sprawozdaniu z wykonania budżetu 
stwierdzono brak wyjaśnień odnośnie powstania zaległości w wysokości 80.359,29zł, które 
wykazane zostały w sprawozdaniu RB – 27 za okres od początku roku do dnia 31 grudnia 
2013r. Pani Skarbnik wyjaśniła, że powyższa kwota wynika z różnicy zobowiązań 
wykazanych na początku i na końcu roku. Pani Skarbnik podkreśliła, że nie ma przepisu 
regulującego konieczność analizowania i wyjaśniania źródeł różnic w poziomie zobowiązań 
w danym okresie.   
Radni nie mieli żadnych pytań, w związku z powyższym Przewodniczący przeszedł do 
następnego punktu obrad. 
 

9. Podjęcie uchwały w sprawie absolutorium dla Wójta Gminy za 2013r. 
Pan Przewodniczący przedstawił projekt Uchwały Nr XLI/304/2014 w sprawie 
absolutorium dla Wójta Gminy Kleszczewo za 2013r., następnie przeszedł  do głosowania. 
W chwili głosowania na sali znajdowało się 14 radnych. 
Za przyjęciem uchwały głosowało 14 radnych. 
Przeciw głosowało 0 radnych. 
Od głosu wstrzymało się 0 radnych. 
Uchwała Nr XLI/304/2014 została jednogłośnie podjęta i stanowi załącznik do protokołu. 

 

 



Ad. 6 porządku posiedzenia 
Projekt Uchwały Nr XLI/305/2014 w sprawie zatwierdzenia rocznego sprawozdania 

finansowego Gminnego Ośrodka Kultury i Sportu w Kleszczewie przedstawił Dyrektor GOKIS Pan 
Michał Żelazek. Projekt uchwały został szczegółowo omówiony podczas wspólnego posiedzenia 
komisji. 

Radny Świątczak zapytał co wpłynęło na zwiększenie stanu środków trwałych  o wartość 
15.375zł, a tym samym na wzrost poziomu amortyzacji w 2013r. w stosunku do roku 2012r.? 
Radny zapytał także co ujęte zostało w pozycji inne przychody operacyjne? 

Pani Frąckowiak główna księgowa GOKIS wyjaśniła, że zwiększenie środków trwałych to 
doposażenie placu zabaw w Gowarzewie sfinansowane z dotacji celowej. Natomiast pozycja inne 
przychody operacyjne - 26.157,76zł to m. in. kary od czytelników za nieterminowy zwrot książek, a 
przede wszystkim równowartość odpisów amortyzacyjnych od środków trwałych sfinansowanych z 
dotacji celowej. 

Radny Świątczak zapytał czy wartości niematerialne i prawne całkowicie się zamortyzowały i 
czy są to oprogramowania komputerowe? 

Pani Frąckowiak potwierdziła i wyjaśniła, że dotyczy to głównie oprogramowań w tym m. in. 
systemu SOWA wykorzystywanego w bibliotekach. 

Radny Świątczak zapytał czego dotyczą należności na kwotę ok. 180.000zł? 
Pani Frąckowiak poinformowała, że jest to kwota pożyczki z budżetu gminy na sfinansowanie 

budowy boiska w Ziminie. Po rozliczeniu inwestycji i otrzymaniu zwrotu z Urzędu 
Marszałkowskiego kwota została przekazana do budżetu gminy. 

Radni nie mieli więcej pytań, w związku z powyższym Przewodniczący przeszedł do 
głosowania projektu uchwały. 
W chwili głosowania na sali obecnych było 13 radnych. 
Za przyjęciem uchwały głosowało 13 radnych. 
Przeciw głosowało 0 radnych.  
Od głosu wstrzymało się 0 radnych. 
Uchwała Nr XLI/305/2014 została podjęta i stanowi załącznik do protokołu. 

Ad. 7 porządku posiedzenia 
Projekt Uchwały Nr XLI/306/2014 w sprawie zmiany uchwały budżetowej na 2014r. 

przedstawiła Pani Skarbnik. Projekt uchwały został szczegółowo omówiony podczas wspólnego 
posiedzenia komisji. 

Radni nie mieli pytań, w związku z powyższym Przewodniczący przeszedł do głosowania 
projektu uchwały. 
W chwili głosowania na sali obecnych było 13 radnych. 
Za przyjęciem uchwały głosowało 13 radnych. 
Przeciw głosowało 0 radnych.  
Od głosu wstrzymało się 0 radnych. 
Uchwała Nr XLI/306/2014 została podjęta i stanowi załącznik do protokołu. 

Ad. 8 porządku posiedzenia 
Przewodniczący Lesiński poinformował, że Komisje Rolnictwa i Ochrony Środowiska, 

Oświaty i Kultury oraz Finansowo – Gospodarcza odbyły wspólne posiedzenie poświęcone 
wykonaniu budżetu gminy za 2013r., oraz sprawom bieżącym wynikającym z działalności gminy.  

Ad. 9 porządku posiedzenia 
Pan Wójt przedstawił sprawozdanie z działalności międzysesyjnej: 
6.05.2014r. – Walne Zebranie Poznańskiej Lokalnej Organizacji Turystycznej, które odbyło się w 
Interaktywnym Centrum Historii Ostrowa Tumskiego, 

 



8.05.2014r. – Zarząd i Zgromadzenie Stowarzyszenia „Schronisko” dotyczące m.in. przeznaczenia 
środków. Poszczególne gminy wyraziły zgodę na zwiększenie składki inwestycyjnej dzięki czemu 
inwestycja może się rozpocząć, 
14.05.2014r. – Rada Metropolii Poznań, oraz konferencja na temat „Delimitacja obszarów 
metropolitalnych – zagadnienia metodyczne i praktyczne”,   
15.05.2014r. – Zgromadzenie Ogólne Związku Gmin Wiejskich RP,  
19-23.05.2014r. – wizyta w ZS Tulce uczniów z Finlandii, Litwy, Grecji, Turcji, Rumunii i Włoch 
w ramach programu Comenius, 
20.05.2014r. – spotkanie z Komendantem Miejskim Policji w Poznaniu. W związku z 
ogólnokrajową tendencją likwidacji posterunków policji nie ma możliwości utworzenia posterunku 
w Kleszczewie. Proponuje się utworzenie na terenie Gminy Kleszczewo rewiru dzielnicowych 
obsługiwanego przez czterech policjantów - w tym kierownika rewiru. Proponuje się podległość 
pod Komisariat w Swarzędzu. Ze względu na większą obsadę etatową Komisariat ten ma szersze 
możliwości działania. Argumenty za, to także lepsze skomunikowanie Gminy Kleszczewo ze 
Swarzędzem - brak przeszkody w postaci przejazdu kolejowego, jak to ma miejsce w przypadku 
Kórnika, istnieją także połączenia autobusowe. Od strony Swarzędza jest najbliżej do największych 
skupisk ludności na terenie Gminy Kleszczewo. Pan Wójt dostrzega w nowej koncepcji 
organizacyjnej szanse na usprawnienie i skrócenie czasu reagowania policji na terenie gminy. Wójt 
podkreślił, że gmina jest w stanie zapewnić policji lokal adekwatny do specyfiki ich pracy. 
Wstępnie przystosowane zostaną pomieszczenia w Zakładzie Komunalnym, natomiast docelowo 
idealną lokalizacją będzie lokal na terenie dawnej Spółdzielni Usług Rolniczych. Pan Wójt 
nadmienił, że policja oczekuje również partycypacji gminy w kosztach zakupu radiowozu, oraz 
dodał, że w trakcie omawianego spotkania Komendant Miejski Policji przedstawił także możliwość 
„wykupu” dodatkowych służb policyjnych, 
23.05.2014r. – spotkanie Gminnej Komisji Rozwiązywania Problemów Alkoholowych, w trakcie 
którego Dyrektor GOKIS przedstawił propozycję programu „Akcji Lato”. Projekt zyskał 
przychylność członków Komisji popartą przyznanym dofinansowaniem w ramach działań z zakresu 
profilaktyki uzależnień,  
23.05.2014r. – spotkanie z udziałem przedstawicieli Zarządu Dróg Powiatowych dotyczące 
wspólnych przedsięwzięć na drogach powiatowych,  
25.05.2014r. – wybory do Parlamentu Europejskiego, 
26.05.2014r. – spotkanie Zarządu LGD „Trakt Piastów” poświęcone m.in. przygotowaniom do 
Walnego Zebrania,  
28.05.2014r. – finał Gminnego Konkursu Omnibus, który odbył się w hali widowisko – sportowej 
w Kleszczewie. 
 Pan Wójt poinformował o wykonaniu przepierzenia hali sportowej w Kleszczewie w celu 
zabezpieczenia szatni. Dzięki wprowadzonej zmianie wygospodarowane zostało miejsce na 
magazyn sprzętu sportowego wykorzystywane w okresie między wydarzeniami sportowymi. 
 
 Pan Wójt zaapelował o zgłaszanie uwag do projektu Strategii Zintegrowanych Inwestycji 
Terytorialnych. 
 
 Pan Wójt poinformował, że 18 maja br. w kostrzyńskim biegu na 10km „Kurdeszowa 
zadyszka” w kategorii OSP pierwsze miejsce zajęła OSP Kleszczewo, którą reprezentował 
Wojciech Mądry. Z kolei 17 maja br. w strażnicy w Śródce miał miejsce „wieczór w muzeum 
strażackim” z udziałem strażaków OSP Krzyżowniki – Śródka i OSP Kleszczewo. 25 maja br. 
odbyły się Powiatowe Zawody Sportowo – Pożarnicze w Plewiskach, gdzie drużyna kobiet OSP 
Komorniki zajęła II miejsce, a drużyna mężczyzn III miejsce. 
 
 Pani Jolanta Fludra podkreśliła ogromne zaangażowanie strażaków w organizację „wieczoru 
w muzeum strażackim” w Śródce.  

 

 



Ad. 10 porządku posiedzenia 
 Przewodniczący Lesiński odczytał odpowiedź Komisji Bezpieczeństwa i Porządku Powiatu 
Poznańskiego na Apel Rady Gminy Kleszczewo z dnia 27 marca 2014r. w sprawie utworzenia 
posterunku policji w Kleszczewie. Przewodniczący przedstawił także treść pisma od 
Stowarzyszenia na rzecz rozwoju Gminy Kleszczewo w sprawie uwag do protoko łu z XXXIX sesji 
Rady Gminy. Niniejsze dokumenty stanowią załączniki do protokołu. 
 Radny Drzewiecki zapytał czy z prawnego punktu widzenia do przyjętego przez Radę 
Gminy protokołu można zgłaszać zmiany? 

Pani mecenas Anna Woźniak – Tyczka stwierdziła, że protokół z XXXIX Sesji Rady Gminy 
został przyjęty podczas XL Sesji, a osoby nie będące członkami Rady nie są uprawnione do 
zgłaszania uwag do protokołu.  
 Pani Sekretarz wyjaśniła, że autorzy omawianych uwag do protokołu nie uczestniczyli w 
posiedzeniu XXXIX Sesji, oraz poinformowała, że zgodnie ze Statutem Gminy „w trakcie obrad 
lub nie później niż na najbliższej sesji radni mogą zgłaszać poprawki lub uzupełnienia do protokołu, 
przy czym o ich uwzględnieniu rozstrzyga Przewodniczący Rady po wysłuchaniu protokolanta”. 
 Pani mecenas uważa, że w związku z nieobecnością przedstawicieli Stowarzyszenia 
„Sąsiedzi” w danym posiedzeniu Sesji pismo jest raczej formą polemiki niż uwag do protokołu. 
  

Radny Świątczak zapytał na jakim etapie znajduje się obecnie zatwierdzona uchwałą nr 
XXXIX/297/2014 Rady Gminy procedura zmiany organizacji Zakładu Komunalnego? 
 Pani Sekretarz wyjaśniła, że w najbliższy piątek i poniedziałek  przeprowadzone zostaną  
testy i rozmowy kwalifikacyjne z kandydatami na stanowisko Dyrektora Zakładu Komunalnego. Na 
ogłoszenie o naborze na  to stanowisko wpłynęło 12 ofert . Dotychczasowy kierownik Zakładu 
Komunalnego Pan Marek Jabłoński zrezygnował z ubiegania się o stanowisko dyrektora. Wójt 
Gminy powołał go na Zastępcę Dyrektora ZK, a obecnie powierzono mu pełnienie obowiązków 
Dyrektora ZK do czasu  wyłonienia osoby  w  procesie  naboru na to stanowisko.  
 
 Pani Fludra zaprosiła na Rajd Rowerowy po Gminie Kleszczewo który odbędzie się 14 
czerwca 2014r. 
 
 W dalszej części posiedzenia podjęty został temat utworzenia rewiru dzielnicowych na 
terenie Gminy Kleszczewo. Naczelnik Wydziału Prewencji Komendy Miejskiej Pan Hubert 
Haegenbarth stwierdził, że w związku z dynamicznym rozwojem Gminy Kleszczewo pojawiła się 
możliwość utworzenia rewiru dzielnicowych, nie ma natomiast szans na uruchomienie posterunku 
policji tj. jednostki 7 osobowej. Obecna tendencja likwidacji posterunków powoduje, że łączy się je 
centralnie w komisariaty o zasięgu międzygminnym z całodobową służbą dyżurną. Miejsce 
posterunków zajmują rewiry lub zespoły dzielnicowych, a skoro nie sprawdził się funkcjonujący w 
Kleszczewie zespół dzielnicowych Komendant Miejski proponuje zastąpić go rewirem 
dzielnicowych w składzie czteroosobowym z siedzibą w Kleszczewie i podległością służbową pod 
Komisariat Policji w Swarzędzu. Uzasadniając Naczelnik wyjaśnił, że Komisariat w Kórniku jest 
znacznie mniejszy od swarzędzkiego, który posiada rezerwy etatowe możliwe do uruchomienia dla 
Gminy Kleszczewo. Naczelnik zapewnił, że plany reorganizacji rozpatrywane były 
wielowarstwowo począwszy od położenia geograficznego Gminy Kleszczewo które powoduje, że 
ma ona doskonałe połączenie komunikacyjne ze Swarzędzem, ponadto poza funkcjonariuszami 
rewiru dzielnicowych działającymi na terenie gminy możliwe będzie stworzenie mobilnej komórki 
policji tzn. mieszkańcom Kleszczewa umożliwi się całodobowy kontakt z jednostką policji 
obsługującą ich teren tj. Komisariatem Policji w Swarzędzu. Naczelnik sugeruje, aby siedziba 
policji znalazła się w miejscu widocznym dla mieszkańców, z dostępnymi miejscami 
parkingowymi. Naczelnik poinformował także, że w ramach Komisariatu w Swarzędzu funkcjonuje 
całodobowa służba patrolowa oraz służba dyżurna, więc wszystkie postępowania przygotowawcze 
byłyby tam realizowane.  

 



 Naczelnik podkreślił, że samorząd lokalny może wnioskować o uruchomienie dodatkowych 
patroli oraz partycypować w zakupie radiowozu w stosunku 50:50. Komendant Miejski Policji stoi 
na stanowisku, że bez wsparcia ze strony gminy uruchomienie rewiru dzielnicowych jest 
niemożliwe ze względu na określone plany inwestycyjne policji. Naczelnik podkreślił, że 
Komendant Miejski ze swojej strony deklaruje pomoc w jak najszybszym utworzeniu rewiru 
dzielnicowych. Złożona propozycja poza stałą obecnością dzielnicowych na terenie gminy zakłada 
całodobowe zabezpieczenie Gminy Kleszczewo przez swarzędzki komisariat, co komunikacyjnie 
jest dużo bardziej uzasadnione niż dotychczasowe rozwiązanie.  

Naczelnik jeszcze raz podkreślił konieczność przystosowania lokalu do potrzeb rewiru 
dzielnicowych poprzez stworzenie odpowiednich przyłączy i wygospodarowanie pomieszczenia do 
przyjmowania mieszkańców.  

Naczelnik dodał, że poza dzielnicowymi na terenie Gminy Kleszczewo regularnie pojawiają 
się służby oddziału prewencji Komendy Wojewódzkiej i wydziału zabezpieczenia miasta Komendy 
Miejskiej Policji, szczególnie dotyczy to Gowarzewa i Tulec. Uzasadniając planowaną podległość 
rewiru pod Komisariat w Swarzędzu Naczelnik stwierdził, że gwarantuje ona krótszy czas reakcji 
policjantów ze Swarzędza niż z Kórnika. Część etatów na potrzeby kleszczewskiego rewiru 
przesunięta zostanie z Kórnika, jeden etat pochodził będzie z Komendy Miejskiej  Policji w 
Poznaniu. Naczelnik zapewnił, że obrana formuła będzie efektywna i możliwa do zrealizowania. 
 Radny Świątczak stwierdził, że nie ma żadnego znaczenia nazwa jednostki (posterunek czy 
rewir), istotne jest aby obecność policji w gminie była odczuwalna. Radny zapytał jaka  jest różnica 
między posterunkiem, a rewirem dzielnicowych? 
 Naczelnik wyjaśnił, że posterunek jest to jednostka policji składająca się z  7 etatów (4 
dzielnicowych, 2 policjantów służby patrolowej i 1 kierownika), która powinna być samodzielna, a 
w praktyce korzysta z pomocy jednostki nadrzędnej tj. Komendy Powiatowej lub Miejskiej. Rewir 
dzielnicowych to komórka organizacyjna jednostki policji, która zajmuje się sprawami w zakresie 
obsługi i pomocy obywatelom, nie prowadzi natomiast żadnych czynności operacyjnych. Jednostka 
ta nie obejmuje policjantów służby patrolowej i służby kryminalnej. Policjanci tych służb będą do 
dyspozycji w Swarzędzu, gdzie jest ich 15 w służbie patrolowej i 12 w służbie kryminalnej. 
Komisariat w Swarzędzu liczy 60 etatów, plus 4 przewidziane dla Kleszczewa. Obecnie rewiry 
dzielnicowych w ramach Komendy Miejskiej Policji w Poznaniu funkcjonują w gminach  Dopiewo 
i Rokietnica.  
 Radny Drzewiecki zapytał jaka może być maksymalna liczba policjantów w rewirze 
dzielnicowych? 
 Naczelnik odpowiedział, że liczbę funkcjonariuszy ustala się w oparciu o obszar działania, 
liczbę mieszkańców i stan zagrożenia przestępczością. Przyjmuje się, że ok. 3500 – 5000 
mieszkańców przypada na jednego dzielnicowego. Naczelnik stwierdził, że czterech policjantów w 
gminie o małym zagrożeniu do dużo, a jeśli Gmina Kleszczewo będzie się rozwijała tak 
intensywnie jak inne gminy w Powiecie Poznańskim to Komendant przesunie na jej teren kolejne 
etaty.  
 Radny Drzewiecki odniósł się do wymagań stawianych przez Naczelnika co do parametrów 
lokalu dla policji. Radny zapytał czy Naczelnik zna stan placówek policji, gdyż stwierdzenie, że 
gmina nie dysponuje odpowiednimi warunkami jest zdaniem radnego krzywdzące dla Gminy 
Kleszczewo. Radny uważa, że dotychczasowe pomieszczenie policji w Kleszczewie jest dobrze 
przygotowane, a intymność spotkań z mieszkańcami będzie zachowana jeśli na terenie placówki 
przebywał będzie jeden funkcjonariusz, a pozostali działali będą w terenie - na czym mieszkańcom 
najbardziej zależy. Nie ma zdaniem radnego znaczenia nazewnictwo jednostki policji, a kluczowym 
jest bezpieczeństwo na terenie gminy. 
 Naczelnik stwierdził, że stan pomieszczenia kleszczewskiego zespołu dzielnicowych jest mu 
znany i wyjaśnił, że obecnie Komenda Policji przy współudziale Starostwa Powiatowego i 
samorządów lokalnych w powiecie poznańskim prowadzi działania na rzecz podniesienia poziomu 
placówek policji, nie dla wygody policjantów, ale w celu usprawnienia ich pracy. Mówiąc o 
odpowiednich warunkach lokalowych Naczelnik miał na myśli osobne pomieszczenia dla 

 



kierownika rewiru i dzielnicowych, toaletę z prysznicem oraz pomieszczenie socjalne - nie są to 
zdaniem Naczelnika wymagania wygórowane. 
 Radny Drzewiecki zapytał ile patroli interwencyjnych pracuje późnym wieczorem i w nocy 
w Swarzędzu, oraz czy wykonane zostały symulacje ile czasu zajmie dojazd ze Swarzędza (np. od 
strony Kobylnicy) do Zimina? 
 Naczelnik stwierdził, że dyspozytor sił Komendy Miejskiej Policji w Poznaniu ma pełen 
pogląd na temat dostępności służb w danej chwili.  W razie konieczności interweniowania wysyła 
najbliższą dla miejsca zdarzenia załogę z Poznania, Kórnika czy Środy Wlkp. Standardem jest 
dotarcie do wskazanej lokalizacji w czasie poniżej 11 minut – w przypadku kolizji, w przypadku 
zagrożenia życia obowiązują inne zasady. Jako jednostkę nadrzędną dla rewiru dzielnicowych 
proponuje się Swarzędz, gdyż służba patrolowa jest tam znacznie bardziej rozbudowana niż w 
Kórniku, co daje większe możliwości przemieszczania się na terenie Gminy Kleszczewo.  
 Radny Rajchelt zapytał co należy rozumieć pod pojęciem służba patrolowa, oraz czy zmiana 
podległości jednostki policji w Kleszczewie spowoduje uszczuplenie etatowe Komisariatu w 
Kórniku na rzecz Komisariatu w Swarzędzu i czy w związku z tym dotychczasowi funkcjonariusze 
zespołu dzielnicowych w Kleszczewie zostaną na służbie w kleszczewskiej placówce podlegając 
pod Swarzędz? 
 Naczelnik potwierdził i wyjaśnił, że obowiązuje zasada, że dzielnicowych z danego rejonu 
się nie przenosi. Służba patrolowa to taka komórka organizacyjna policji, która ma za zadanie 
patrolowanie danego obszaru (zmotoryzowana i piesza). Są to policjanci którzy jako pierwsi 
podejmują interwencję z racji swojej obecności w terenie. 
 Radny Rajchelt zapytał jaki jest możliwie najszybszy termin uruchomienia w Kleszczewie 
rewiru dzielnicowych? 
 Naczelnik stwierdził, że uruchomienie rewiru wymaga stworzenia optymalnych warunków 
dla funkcjonariuszy. Być może mógłby to być termin 1 września br. Zmianę struktury 
organizacyjnej musi zatwierdzić Komendant Wojewódzki Policji i w tym celu wymagana będzie 
opinia Rady Gminy i Wójta Gminy na ten temat. Konieczna może okazać się także stosowna 
uchwała Rady Gminy Kleszczewo. Poza zaopiniowaniem projektu przez poszczególne komórki 
policji, uzgodnienia wymaga też zasięg Prokuratury Rejonowej w Środzie Wielkopolskiej.  
 Radny Rajchelt zapytał czy zgoda Komendy Wojewódzkiej skutkuje wprowadzeniem zmian 
w życie, czy też konieczna jest aprobata projektu reorganizacji przez Komendę Główną? 
 Naczelnik stwierdził, że sprawa dotyczy utworzenia rewiru dzielnicowych w sytuacji kiedy 
samorząd znacznie partycypuje w kosztach jego powstania, więc dokonanie reorganizacji służb w 
tak uzasadnionym przypadku nie powinno budzić niczyich wątpliwości. 
 Przewodniczący Lesiński poinformował, że jednym z warunków utworzenia rewiru 
dzielnicowych jest partycypowanie przez gminę w zakupie radiowozu w kwocie ok. 36.000zł. 
 Naczelnik dodał, że chodzi o zakup pojazdu oznakowanego wg zasady podziału kosztów 
50:50, natomiast to Rada Gminy decyduje o klasie pojazdu. Jeżeli przekazana kwota okaże się zbyt 
duża pozostałe środki w ramach przetargu wydatkuje się na zakup wyposażenia dla danej jednostki. 
Naczelnik podkreślił, że zakupiony w ten sposób samochód musi służyć na terenie Gminy 
Kleszczewo, podobnie jak np. radar zakupiony przez kleszczewski samorząd dla Komisariatu w 
Kórniku, który w przypadku zmiany organizacyjnej przekazany zostanie do rewiru dzielnicowych 
w Kleszczewie. 
 Naczelnik podkreślił, że Gmina Kleszczewo ani przez chwilę nie była pozbawiona służb 
policyjnych, natomiast jeśli dotychczasowe rozwiązanie okazało się niewystarczające to w myśl 
merytorycznych rozmów należy dążyć do uruchomienia rewiru dzielnicowych. 
 
 W dalszej części posiedzenia głos zabrał Dyrektor Zespołu Szkół w Tulcach, który 
podziękował Wójtowi Gminy za wsparcie i pomoc organizacyjną w przeprowadzeniu 
przedsięwzięcia jakim jest Program COMENIUS. Dyrektor podziękował też Kierownikowi Zakładu 
Komunalnego i kierowcom komunikacji gminnej za ich dyspozycyjność w czasie trwania wizyty. 
Dyrektor dodał, że Comenius to projekt wielostronny, który trwał będzie jeszcze w 2015r.  

 



 Pan Wójt potwierdził, że pierwszy raz w Gminie Kleszczewo miała miejsce współpraca 
międzynarodowa na taką skalę, a sama inicjatywa jest niewątpliwie z korzyścią zarówno dla 
uczniów jak i  nauczycieli. Pogratulować zdaniem Wójta należy przede wszystkim tuleckiej szkole, 
która stanęła na wysokości zadania. 
 
 Wracając do propozycji złożonej przez przedstawicieli policji Pan Wójt stwierdził, że nie 
mając szans na posterunek policji, a tym bardziej na komisariat utworzenie rewiru dzielnicowych 
należy traktować jako postęp i zaakceptować wypracowany kompromis. Jeżeli propozycja zostanie 
przez Radę Gminy zatwierdzona przygotowane zostanie stosowne pismo pozwalające na wszczęcie 
procedury utworzenia rewiru dzielnicowych. Zdaniem Wójta ponownie rozważyć należy także 
kwestię zakupu radiowozu, która była już swego czasu przez Radę podejmowana. 
 Przewodniczący Lesiński zapytał jakie byłyby koszty przystosowania pomieszczeń na 
potrzeby policji? 
 Zdaniem Wójta możliwe jest udostępnienie kolejnych pomieszczeń w Zakładzie 
Komunalnym, a docelowo należałoby rozważyć adaptację pomieszczeń w budynku SUR zarówno 
na potrzeby policji jak i OPS. 
 Radny Drzewiecki zapytał czy ewentualne pismo poza zgodą na rewir dzielnicowych 
zawierało będzie również deklarację przystosowania pomieszczeń i współfinansowania zakupu 
radiowozu? 
 Pan Wójt potwierdził. 
 Radny Drzewiecki zapytał po czyjej stronie będą koszty utrzymania radiowozu (paliwo, 
ubezpieczenia)? 
 Pan Wójt stwierdził, że koszty utrzymania i eksploatacji radiowozu będą w gestii policji.  
 Przewodniczący Lesiński poinformował, że istnieje możliwość wykupienia dodatkowych 
patroli policyjnych co stanowi koszt 250zł za dwuosobowy ośmiogodzinny patrol.  
 Radna Kosmowska zapytała czy brane są pod uwagę koszty wykonania przyłączy najpierw 
do tymczasowych pomieszczeń policji, a następnie do tych docelowych? 
 Wójt stwierdził, że najlepiej byłoby doprowadzić przyłącza od razu do nowej siedziby, tam 
jednak konieczne jest przeprowadzenie prac remontowych tj. ocieplenia, wymiany stolarki i 
instalacji co wymaga sporych nakładów finansowych. Pomieszczenia w Zakładzie Komunalnym 
można natomiast udostępnić stosunkowo szybko. 
   
Ad. 11 porządku posiedzenia 

W związku z brakiem dalszych pytań Przewodniczący Rady Gminy podziękował wszystkim 
za przybycie i zamknął obrady sesji o godzinie 19:55. 
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